
A pontatlan birtoklevelek 
és a nehéz terep is nehezítette 
a méréseket végzők dolgát
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F Ü L Ö P - S Z É K E L Y  B O T O N D

„A szentegyházi erdő ügyének ren-
dezése során most jutottunk el az 
első kézzelfogható lépésig: az egyik 
dűlőben elkezdődött a területek 
kimérése” – újságolta lapunknak 
Lőrincz Csaba, a Szentegyházi Köz-
birtokossági Egyesület alelnöke. 
Mint mondta, az elmúlt hónapok-
ban a parcellázási terv elkészítésén 
dolgoztak, jelenleg pedig egy 270 
hektáros területen végeznek mé-
réseket. Ebből nagyjából százhek-
tárnyi rész az, amely a szervezetük 
tagjainak tulajdonában van, a többi 
másoké. Az erdő őrzését ugyanak-
kor csak az egyesület ügykezelésé-
ben lévő területeken szervezik meg.

„A dűlő parcellázási tervének 
elkészítése nem csak a tagjainknak 
kedvez, hiszen ennek köszönhető-
en már mások is telekkönyveztethe-
tik a területüket. Ettől függetlenül 
létfontosságú a munka számunkra 
is, hiszen ez a mérésekhez hasonló-
an egyik alapfeltétele az erdő őrzé-
se megszervezésének” – magyaráz-
ta Lőrincz.

Saját tőkéből

Mintegy 40 ezer lejbe fog kerülni 
az említett – százhektáros – terület 

parcelláztatása és kimérése, amit 
saját tőkéjéből fi nanszíroz az egye-
sület – fejtette ki Lőrincz Csaba. 
Közölte, az összeget a gyümölcs- és 
gombaszedőknek nyáron eladott 
napijegyekből sikerült előterem-
teni. Hangsúlyozta, ha nem is egy 
óriási területről van szó, fontos 
számukra, hogy megszervezzék az 
őrzést, hiszen a későbbiekben már 
könnyebb lesz kiterjeszteni más 
részekre is. „Egyelőre úgy néz ki, 
hogy jól együtt tudunk működni 
a Csíkszépvízi Magánerdészettel, 
ám ennek a közös munkának a leg-
nagyobb próbája majd akkor lesz, 
amikor készen állunk, hogy szer-
ződést kössünk az erdő őrzésére” – 
fogalmazott Lőrincz. Ez reményeik 
szerint már tavasszal megtörténhet.

Széldöntéses rész

Egy olyan erdőrészen folyik jelen-
leg a munka, ahol korábban több 
fát is kidöntött a szél, így fontos, 
hogy mielőbb szerződést kössenek 
az őrzés érdekében, hiszen csak 
ezután lehet elkezdeni a kitakarí-
tását. Utóbbi azért is fontos, hogy 
ne teljen meg bogarakkal és beteg-
ségekkel az erdő, amik előbb-utóbb 
az egészséges fákra is átterjedné-
nek. „Az így kitermelt szarufának 
valót a piaci árnál kisebb összegért 
vásárolhatják majd meg az embe-

rek. Az így befolyó pénzből pedig 
újabb parcellázási terveket készít-
hetünk, és újabb méréseket rendel-
hetünk meg” – magyarázta Lőrincz 
Csaba. Ha a takarítás megtörtént, 
akkor új fenyőcsemetéket is ültetne 
ott az egyesület.

Mi is kilátogattunk abba az erdő-
részbe, ahol a mérések történnek, 
és ott megtapasztalhattuk, hogy 
nincs egyszerű dolga az egyesület 
tagjainak, illetve a topográfusnak. 
A munkát nem csak a nagy hó, a hi-
deg és a nehéz terep bonyolítja, de 
a korábban rosszul kiadott birtok-
levelek is. A topográfus egyébként 
egy GPS-jeladóval érkezett a hely-
színre és pontos méréseket végezve 
meghatározta, hogy hová kell jele-
ket fessenek a többiek. 

A hivatal is parcelláztatott

Lőrincz Csaba rámutatott, a polgár-
mesteri hivatal is felparcelláztatott 
korábban egy erdőrészt. Ezen a te-
rületen az egyesület több tagjának 
is van erdeje, amelyeket így már 
könnyen ki lehet méretni, és a telek-
könyveztetés is leegyszerűsödött. 
Utóbbi ugyanakkor nem feltétlenül 
cél, hiszen az egyesület tömbösítve 
méretteti ki a parcellákat a közös 
gazdálkodás jegyében. Természete-
sen a gazdák ettől függetlenül telek-
könyveztethetnek, ha szeretnének.

Kimérik az erdő egy részét
Fontos lépés Szentegyházán a fák őrzéséhez

• A parcellázási tervek elkészülte után elkezdődhetett a szentegyházi 
erdő egy részének kiméretése, ami egy nagyon fontos lépés a fák hiva-
talos őrzésének megszervezéséhez. Sürgős munkáról van szó, hiszen 
az említett részen rengeteg kidőlt fa van, amelyeket mielőbb el kell 
takarítani.

K O V Á C S  E S Z T E R

A láírták a csereháti zöldövezetre 
és csillagvizsgálóra vonatkozó 

fejlesztési projekt szerződését, adta 
hírül az ünnepek alatt Székelyud-
varhely Polgármesteri Hivatala. A 
városnak több mint 4 millió lejt sike-
rült lehívnia az épület és a környező 
ingatlan rendbetételére.

Gyulafehérváron írta alá a fi -
nanszírozási szerződést Gálfi  Árpád 
polgármester, a regionális operatív 
program pályázati ciklusában több 
mint 4 millió lejt hívott le a város. 
„Továbbra sem mondok le arról a 
koncepcióról, hogy egyre nagyobb 
szerepet kell kapjanak a külső for-
rások bevonásával fi nanszírozott 
fejlesztéseink. Örömmel újságolha-
tom, hogy tizenegy, folyamatban 
lévő európai uniós pályázati projek-
tünknek több mint fele már pozitív 
elbírálásban részesült, a többi pedig 
jó úton halad az elbírálási fázisokat 
illetően” – írta közösségi oldalán 
Gálfi  Árpád.

A székelyudvarhelyi csillagvizs-
gáló felújítására készített projekt 
kétrétű: egyrészt a csillagvizsgáló 
épületének felújítása, másrészt a 
környező zöldövezetek, illetve a II. 
Rákóczi Ferenc utcáról a Kuvarra 
felvezető lépcsősor rendbetétele is 
része a beruházásnak.

Kihasználatlanul állt, 
romosodott

Egyébként a csillagvizsgálót – noha 
rendeltetésszerűen építették – soha 

semmilyen célra nem használták. 
Az épületet a közbeszéd a város 
„mostohagyermekének” tartja: a 
csillagászat iránt érdeklődő civilek 
kezdeményezésére 1989-ben kezdték 
el a létesítmény felépítését, helyi vál-
lalkozások, civilek, valamint a város 
közreműködésével. A munkálatok 
1991-ben fejeződtek be: 1990-ben 
alakult meg az Univerzum Csillagá-
szati Egyesület, azonban a csillag-
vizsgáló fő elemét, a távcsövet nem 
sikerült beszerezni, és utólag kide-
rült, hogy az építmény fém kupolája 
sem megfelelő.

Az egyesület tevékenysége meg-
szűnt, 2005-ben azonban ismét meg-
alakult, de az épület akkorra már le-
romlott. Legutóbb 2012-ben hirdetett 
a város pályázatot, olyan civileket 
kerestek, akik felvállalták volna a 
csillagvizsgáló megmentését. Egyet-
len jelentkező volt, az Udvarhelyi 
Info Egyesület, amely főként számí-
tástechnikai profi lú oktatóközpontot 
hozott volna létre az ingatlanban. 
A romos épület felújítását azonban 
önerőből nem tudták volna elvégez-
ni, így meghiúsult a projekt.

Közösségi tér

Az új beruházási terv szerint az épület 
megtartaná eredeti rendeltetését, de 
az amatőr csillagászati tevékenység 
mellett tudományos könyvtár is he-
lyet kapna benne, így egyfajta külső 
oktatási központként szolgálhatna a 
székelyudvarhelyi tanintézeteknek. 
Az épülethez tartozó kéthektárnyi te-
rületet is rendbe tennék, sétányokat, 
tanösvényt, valamint egy sportra al-
kalmas teret alakítva ki.

Megvan a pénz, 
megújul a csillagvizsgáló

Hosszú ideig hajléktalanok 
lakták, most romosan, üresen 
áll a székelyudvarhelyi 
csillagvizsgáló
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Az (X) szignóval el lá tott szö ve gek  fi ze-
tett rek lá mok, köz le mé nyek. A meg je lent 
írá sok nem fel tét  le nül a szerkesztőség 
vé le mé nyét tük   rö zik!
Szerkesztőségünk fenn tart ja a jo got, 
hogy a be ér ke zett le ve lek és más fé le írá-
sok közléséről dönt sön. Kéz ira to kat  nem 
őrzünk meg, és nem kül dünk vis  sza.
Hir de tés fel vé tel és ter jesz tés a szerkesz-
tőség címén hétköznap 8–16 óra között.
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